
MÚvÉsZETI BIZoTTSÁcor

n yIÁv Szimfonikus Zenekar és a cyőri trilharmonikus Zenekar művészeti
bizottságai

ekari tanácsok, vagy más néven művészeti désével kapcsolatban
ek, mi a szerepük'l hogyan tudják ezt a sz i. Erről a szerepvá|-

muzsikussal, akik már ften hosszú idő őta ak, a zenekaritanác-
sok, bizottságok munkájában tevékenyen részt vesznek.

másrészról a taná-csaink,

megakadályozását, szakmai kérd-

ésekben tanácsokkal tudunk segíteni'

tehát szakmai, anyagi és személyi

kérdésekben, akár a műsorpolitika,

karmester kérdésében, mindenütt ott

vagy'rrnk. Sajnos a két utóbbi kérdés-

ben nem sok dörrtési lehetőségünk

van, mert bármennyire is szomorú, ezt

napjainkban inkább apéru dönti el. A
régi időkben még lehetőségünk volt

arra, hogy világhirű karmesterek igen

kedvező feltételek mellett vendégsz-

erepeltek a zenekarral. Ez most már

nem íey működik. Vágyaínk és

lehetóségeink kőzé financiális gondok

miatt nem tehetünk egyenlőségjelet.

- Be széltünk már a vezetésről, művészeti

tanác.sról, megenilítettíik a szaksz-

eruezetet is. Eturck a bűvös lxámqsnak

az együttlétéről kérném lLogy beszéIienJ

- A szakszervezet működéséről nem

sokat tudok. Ha működik is, nem igen

volt rá szükség. Jogainkat nem kellett

megvédenünk, a problémákat meg

tudtuk oldani minden nagyobb

összeütközés nélkül. Ha a szak-

szew ezet nem nyilatkozott, gondolom

ez azt jelentette, egyetértett a
műkődésünkkel' döntéseinkkel. Azt
nem mondom, hogy nem voltak
vitáink, sokszor hosszú őrákig ültünk
együtt és vitáztunk. Elmondtuk a

véleményünket, szavaztlnk' majd a

többség véleménye döntött. De
mindig egyenrangú félként voltunk
jelen. Elmondhatom, mind szak-

mailag, mind emberileg jó kollektíva

alakult ki, nagyon jól lehetett együtt

dolgozni. F;zt azétt mondtam múlt

idóben, mert éppen most választottuk

ujjá a tanácsot, s én tovább már nem

váIlaltam ezt a munkát' szerettem

volna lehetóséget adni másoknak is.

- Milyen étzései, személyes tapasztaLatai

vatuuk a saidt működéséveL kap-cso-

Iatban?

A 95 tagú vtÁv szimfonikus 7ene-

karban Saru Károly a zenekar bő-

gőse, aki immáron 20 éve tagja a

zenekarnak' három évig töltötte be a
zenekat művészeti tanácsának v ezető
posztját. Vele beszélgettem először.
- Mióta. mííködi.k tníívészeti tan'dcs a

zutekarbarr.?

- Zenekarunkban már régi ha-

gyományai vannak a művészeti tanács
működésének. Valamilyen formában
mindig működött' de ez a mostani,
legutóbbi időszak az, amikor talán
elmondhatom azt, büszkék lehetünk
magunkra, hogy át tudtunk hidalni
egy olyan idószakot, közösen meg
tudtunk oldani olyan problémákat,
mint aZ elbocsátások, leépítések
kérdése. Ezt pedig űgy sikerült
megoldanunk, hogy egy vértelen, fáj-
dalmas műtét után a beteg ,nem
vétzett' el. Erre csak együtt voltunk
képesek, közosen mérlegelve a dolgo-
kat.
- Dönteni mindig nagy felelősség,
főleg ha a döntés egy valakire hárul.
Thlán könnyebb e1y vezetőnek
meghoznia döntését, ha egy kicsit
megtámogatják, vélemény.t, javaslatot

kap akár szakmai kérdésekben, de
más területeken is'
- Mi.ért tartia fontosnk a mí|tvészeti

tattács létét, ű.Zt lrcgy tnííkörliötl egy

ilyetl néhfury entberbőI áIló csopoft a

szakszetyezet nrcllett, a zetlekar és a
zet rcka r igazgatói a, igazgató_ kanlagla,
vcry eryszetűetl a vezetőség között?
- A vezetőség és a karmester is egy
bizonyos távolságra vannak a

zenekartól, a zenekar életétől, nem
üInek ott 'rninden nap a zenekarban,
így mást látnak, hallanak. Nem mindig
látszik például az, hogy a zenekar tag-
jai lelkiismeretesen, tisztességesen
dolgoznak, ez nem is tűnik fel annak,

nem érzékeli aZ, aki bejön egy

próbára. Ezt csak az tudja, aki minden

nap ott van a zenekarban. - A zenekar
és a vezetőség között a kőzvetítő
szerepet a tanács tölti be. Közvetíti a

zenekar hangulatát, véIeményét,
problémáit, kéréseit. Ezért igen poz'
itívan értékelem a tanács működését,

egyrészt a zenekar szempontjából,
ahogy ezt az e|6bb már említettem,

észrevételeink, az, hogy véle-ményt
mondunk, megkönnfti a veze-Íőség

munkáját is. Az együt-tműködésre
való törekvés a fő szempontunk, és a
vezetés részéről is ezt tapasztaljuk,
tapasztaltuk. Mindent meg lehet
beszélni, mindent el lehet mondani. A
cé\ az, hogy' meg tudjunk egyezni. Ha
úgy álltunk volna az egészhez, hogy
mindjárt az e|ső adandó alkalommal
szembehelyezkedünk a vezetéssel,
akkor semmit nem tudtunk volna
elérni.
- Mon.dan.a etc tt.éhán,y póLdát?

- Sok példát tudnék f'elhozni, például
a mostani elbocsátásoknál sikerült
úgy megegyeznünk, hogy utcára nem

került senki. Kikérik a véleménytinket
mindenfajta személyi és anyagi
kérdésekben. Amikor a zenekar ve-

zetése, Kovács Géza, GáI Thmás és a
gazdasági vezető leültek velünk a

fizetések kérdését megbeszé|ni, az

egyik zenekari kolléga javaslata jobb-

nak tűnt, mint a vezetőségé. Ekkor a

vezeÍőség ezt azzal méltányolta' hogy

egy nap gondolkodási időt kéfi az

összehasonlításra. Nem csináltak
belőle hiúsági kérdést, nem úgy álltak
hozzá, hogy csak az egyik lehet jó. Ez
nregkönnyítette aZ együttműkődést,
és a mi dolgunkat is.

- Melyek azok a konkrét rnííködési
terülctek, ahol a tan'ács ieletttős szerepet

töltlrct be, képviselve zenekanit?

- Thlán kiemelném a hibás döntések
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- Sok mindent megéltem már a

zenekarban, valamilyen tisztségben

mindig voltam, de ez volt az első,
amikor a megválasztásom időtartamát
letöltöttem, nem léptem vissza.
Mindig csak addig tudtam valamit
csinálrri, amig az a saját elveimmel
nem ütközött. Sokszor még akkor is
visszaléptem, ha ez komoly anyagi

hátránnyal járt.

Ebben a mostani tisztségemben mint
a művészeti tanács vezetője, nem kel-
Iett az elveimet feladnom, nem kellett
megaIkudnom. Az elvtelenséget,
emberi gyarlóságot nem tudom elfo_
gadni. Mi egy testtiletet' kollégáink
v élemény ét képviseljük, a közösséget.
Ez mindig nagy felelősséget jelent.
Túl vagyunk már azon azidőn, amikor
idejött egy igazgatő' beült apárnázott
szobába, s nyugdíjig ,,kihúzta" Ma

már sokkal több kell, rnáshogy
működnek a dolgok. Ezért is jó, és

előnyös a nem egyszemélyi döntés,

hanem a kollektíva közös munkája,
együttműködése. Most egy új testtilet
jott létre, mi átadtuk a stafétabotot,
de ők is ezen az (lton haladnak.
Nálunk bevált az egyittmíiködésnek
ez a fotmája' jónak tartom, bár min-
denütt így lenne, és így tudna működ-
ni egy zenekar,

|Horvóth Attila a Győi Szimfonikus Zenekar e a, Vele telefonon beszélgettem a művészeti
lvagy mós néven zenekari tandcs kérdéséró'l, m
- onöknél kikből áIl a művészeti tanács, mint szakszewezeltel, vagy mint a közal_ az eÍte forc]ított kiaclásait, ami ernberek
hogyan ldtia szerepét' feladatót a zenekar kalrrrazotti tanács vezetőjével, vagy rnint a elbocsátását jetenti. Ha a ktrratór-ium clön-
éIetében? zenekari bizottság tagjával. A lényeg az, tése (arrrelyrő] nőt előző|ee beszéltenl),
- Mi írgy hívjuk, hogy zenekari bizottság, hogy valamilyen megolclást találjrrnk, egybeesik a zenekat akar.atával, akkor
,,melynek" tagja a két koncertrrrestel'' a anrivel minclenki egyetért A nrege- serlrtni goncl De ha nerrr, akkor-nebéz
szakszervezet választott képviselője, s két gyezésre törekszünk, ernbet.i, szakrnai clol- helyzetbekert'ilhet a zenekar.
választottzenekaritag. Mégmegszoktuk gokban egyaránt. Jelenleg a közalkalma- -^ornen.etléltárlypéttttitis?
hívni a vezetőségbe a közalkalmazotti zot n vagyok' - Sok-sok problémával kell rnegkiizclenie
tanács vezetőjét ls. - A vel lrcgyan - 

'_

Er'edetileg, arnikor 25 éwel ezelőtt tud. ot rarir,||z 
zenekarunknak' Volt' és Van egy halvány

Sándor János a zenekar vezető karnagya - Sokszor, sok helyen a clöntéshozetalok 
rgérettink egy koncertteremre, de most

kezd,eményezte a megalakulását, a két nerrr delnokr-atikusúton történnek. még egyelőre azt sem ttrdjuk' december

koncertmester, és a zenekar választott tag- A ma érvényes kinevezési törwény azt ű.ja 31_én elköltözünk vagy lrrar'adunk a je1err-

jai alkották a bizottságot. Azért hozták elő,hogyakárazenekarakarataellenére legi próbaterelrrben'Hogyan fogjuk ezt

lé1re, hogy a zenekart érintő kérdésekben is ki lehet nevezni a karnrestert, vagy igaz- rnegoldani, nenr tudjuk!

ne egyedtil azigazgatő-karnagy döntsön. gatót. A renclszetváltás előtt rnár el1b- Aztőn a leépítési htr]lár-rr benniinket is

Később azonban volt egy olyan időszak' gadott tény volt, hogy a kal-rrrestet.t . elért' Az önkorrnányzat klrltlrrá]is

arnikor nem egészen így nézett ki a zenekal választja, rnost viszont isrrrét eljrr_ bizottságával llagyOll clőrevivő, a1kotó

bizottság. tottunk ocla, a zenekarnak gyakorlatilag llregbeszéléseket folytatttrnk czekLletr a

Thlán rryolc éwel ezelőtL lebetett, arnikor nincs beleszólása abba, kivel fog egyiitt kérclésekben, ór-eztLik a rlísik féI pozítív
csak a szakszeÍyezet, a koncettnester és a clolgozni, ki lesz az íllanció kannestele hozzíáIlását az rigy}röz. Rerrréljiik, és
párttitkáÍ voltak a tagjai. Arrri pedig a Ma, amikor a zenekari tagok egyre kiszol- tlízulk abban, bogy clöntéskor ugyanígy
Irríjködését illeti, rninden, a zenekart ér'in- gáltatottabbak rnindenben, a ruíívészeti köze1í1enek az ügyhöz, clöltésük erecl-
tő kérdés, problérna rrreglárgyalásába bizottságnak is egy érclekvéclelni testü'let- nénye is kecivezíj lesz, és akkol lneg
bevonják Gondololok itt például az ön- nek kellene lennie, egy olyan belső hrcljrlk őrizni neglévíí stírtrrszainkat.
kor'rnányzattal lotyta1ott rnegbeszélé- éldekvéclelerrrnek, anri a zenekar yezelóse 

- E)ek sz,zrittt lng,, |életősséq és fehtlat llrirulseinkre. és a tagok közötti érclekeket egyezteti. ' 7. .,-'
A Közalkalmazotti Törrlén y űgy írja eiő, - l)e ltiszett a szakszet 

a Zettekari BizoÍtságra' ltog.'' aLupl'elő prclh-

hogy az lgazgatót az önkorrnányzat áItal' tlaÍköre? Nem gonrlol
kinevezett kuratórium választja. Ebben a en)ezet eg)]es felatlaÍai
kuratóriulban viszont csak egy enrber - Nerrr azt rnonclorn,
volt ott a zenekarból és szavazhatott! felaclatát vegye át, b

- On, mint a szakszenlezet megbízottia, a ervezet mellett legy
közalkaLmazotti tanács l,ezetőie, és a testület' amely a clolgozók érdekeit vécli. A nak olyan problérlák is, pJ'karrnester,

zenekar részéről vtiLasztott képvi.selő volt lehetőségeink - arni nrég megmaraclt - let- szólista kérdése, arni tlanapsítg rrríu a

ielenazenekaribizotÍságmunkáidban. Nem tentően kevés. Ma egy tollvoníssal nreg hatáskörünkön kívül csik F'z tnost pénz

okozott nehézséget, ltogy mindhárom lehet szüntetni pélclául egy intéztnény1 kér'dése. Mindene:kelőtt lrrűködésünk

funkciót egy személyben töItötte be? Egy önkonnányzat ha nincs elég pénze, alapvető feltételeit, lehetőségeit kell szem

- Most a helyzet olyan, nem az a lényeg ki egyszerííen azt lnonclja, a zenekar fen- előtt tartanunk, s ebben valóban nagy a

milyen tisztségben van, hanem az, hogy ntartása nem tartozik az alapfelaclatairn felelőssége a zenekal'i bizottságnak.
mindent rnegbeszéljünk, nerrrcsak velem, közé, s ezélt a költségvetésében csökkenti Balogh Beatrix
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